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تعهدات اضافه بر تفاهم لوزان را نميپذيريم

وزیر امور خارجه کشورمان با تاکید بر لزوم پایبندی مذاکره کنندگان با ایران به تفاهم لوزان، گفت: همه باید این موضوع

را درک کنند که فقط در چارچوب این تفاهم می توان در برنامه هسته ای به توافق دست یافت و هر گونه تلاش برای

بازنگری و تجدیدنظر در تفاهم به دست آمده منجر به شکست خواهد شد .

هشدار ايران به 5+1
تعهدات اضافه بر تفاهم لوزان را نميپذيريم

ظريف: تلاش غرب براي بازنگري در پرونده هستهاي محكوم به شكست است

وزیر امور خارجه کشورمان با تاکید بر لزوم پایبندی مذاکره کنندگان با ایران به تفاهم لوزان، گفت: همه باید این موضوع را
درک کنند که فقط در چارچوب این تفاهم می توان در برنامه هسته ای به توافق دست یافت و هر گونه تلاش برای بازنگری و

تجدیدنظر در تفاهم به دست آمده منجر به شکست خواهد شد .
دکتر محمد جواد ظریف در گفتگو با شبکه خبری روسیه24 خاطرنشان کرد : مساله اصلی در مذاکرات، ضرورت تصمیم گیری
سیاسی در باره برنامه هسته ای است و در زمینه حل این مساله در لوزان سوییس به تفاهم رسیدیم. ظریف با اشاره به وجود
برخی اختلافات در مساله هسته ای، خاطرنشان کرد: خواهان آن هستیم که با کمک روسیه و چین به عنوان دو کشور دوست

ایران ، مذاکرات هسته ای را به پایان برسانیم و به موفقیت دست بیابیم.
ظریف در بخش دیگری از سخنان خود گفت: ایران تحریم های جدید را به هر بهانه ای که با مذاکرات در باره برنامه هسته ای

ارتباط نداشته باشد، نخواهد پذیرفت.
وی اضافه کرد: در سال 2013 در ژنو توافق کردیم که تمامی تحریم های غیرعادلانه ایران لغو شود. تحریم های آمریکا هم

درباره پرونده هسته ای ایران باید لغو شود. اعمال تحریم های جدید به هر بهانه ای را نمی پذیریم.
متن مصاحبه دکتر ظریف با شبکه تلویزیونی روسیه که در پایان کنفرانس امنیت و ثبات در منطقه شانگهای 24 انجام شدچنین

است:
باتوجه به فشرده بودن ملاقات و دیدارهای اجلاس ، بفرمایید به چه توافقاتی خصوصا با روسیه دست یافتید؟

: در زمینه همکاری های دو جانبه با چین و روسیه گفتگو و زمینه های پیشرفت روابط را بررسی کردیم
- با روسیه توافق کردیم روی یک سند همکاری راهبردی دراز مدت کار کنیم و اقدامات لازم در مورد پیشبرد توافقات درزمینه
انرژی و بانکی داشته باشیم.در مورد همکاری دو جانبه هسته ای نیز در مورد تکمیل نیروگاه بوشهرو فازهای آینده بوشهر

صحبت کردیم
-در مورد مسائل منطقه ای ایران و روسیه دیدگاه مشترکی خصوصا در رابطه با سوریه و یمن دارند.

-همچنین درمورد مساله ایران و1 +5 در جلسه مشترک با چین و روسیه، آخرین تحولات را مرور کردیم. روسیه و چین دو
کشور دوست ایران هستند و در 1+ 5 دیدگاه مشترک داریم ومی خواهیم با کمک آنها مذاکرات را به سرانجام موفق برسانیم .

توافق کردیم تلاش کنیم با همکاری و کار این مذاکرات به نتیجه برسد.
مذاکرات فشرده در مورد پرونده هسته ای در جریان است . پیچیدگی مساله هسته ای چیست ؟

: مذاکرات ما با 1+ 5 است و با آمریکا نیز مذاکراتی دراین حوزه داشتیم. تعدادی از موضوعات نیاز به بررسی فنی دارد.
مهمترین مشکل نیاز به یک تصمیم سیاسی است . ما راه حل ها را در لوزان مورد توافق قراردادیم . باید همه طرفها درک کنند
که در چارچوب آن توافقات موضوع به نتیجه می رسد وتلاش برای زیاده خواهی به شکست می انجامد. روسیه و چین این

موضع را دارند . معتقدیم با یک آینده نگری بویژه ازسوی کشورهای1+5 کار به سرانجام می رسد و پیش می رود.
در مورد لغو تحریم ها به صورت کامل ، اتهامات آمریکا علیه شما و تروریسم خواندن شما و کلا رژیم لغو تحریم ها نظر شما

چیست؟
: ما درلوزان و دو سال قبل در ژنو توافق کردیم تمام تحریم های مرتبط با هسته ای باید لغو شود. تمامی تحریم های وضع
شده از سوی شورای امنیت که غیر عادلانه و مرتبط با هسته ای است ، تحریم های آمریکا و اروپا که در ارتباط با موضوع هسته

ای است ،باید لغو شوند و ما قبول نمی کنیم به بهانه موضوعات دیگر تحریم دیگری وضع شود .
- مذاکرات ما در چارچوب هسته ای است و ما بحثی در مورد ادعای تروریسم وسایر موضوعات توسط کشورهای غربی نداشتیم.
وضعیت منطقه ما مشخص است معلوم است که چه کسی از تروریسم حمایت و چه کسانی درمقابل آن هستند . اینها ادعایی

است که کسی آنها را قبول ندارد.
کشور ما درحد و مرز یکسری از مناقشات قرارگرفته ، اقدامات در عراق - داعش- حمایت از اسد ، چطور از عهده مناقشات برمی

آیید؟
را حل کنند . دومین محور، این .اولین مبنا مردم این کشورها باید مشکل  : ما یک موضع منسجم در مورد همه داریم 
موضوعات فقط راه حل سیاسی دارد. سومین محور، اقدامات نظامی و اقدمات علیه یمن فقط به کمک تروریسم و افراط می
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انجامد . محور چهارم ، کشورهای همسایه باید کمک کنند نه خودشان قسمتی از مشکل باشند . محور پنجم ، کسانی که امروز
به تروریسم کمک میکنند فردا قربانی ان می شوند. معتقدیم که کشورهای منطقه باید برای کمک به مردم منطقه همکاری
کنند. ما یک سابقه یکسان داریم وامیدوارم سایرین هم کمک کنند برای صلح و ثبات درمنطقه . ما تلاش نمی کنیم عربستان را

از منطقه حذف کنیم. اصولا معتقدیم حذف بازیگران غیر ممکن است . امیدوارم آنها هم به این درک واقع بینانه برسند.
قبلا تلاش می کردند ایران را ازسیاست منطقه حذف کنند.

: الان هم تلاش می کنند لذا باید آنها هم واقع بینانه شرایط را درک کنند. هیچ بازیگری مثل ایران در منطقه قابل حذف نیست.
بله درعراق شما را نمی توانند نادیده بگیرند . ائتلاف دارند داعش را بمباران می کنند . شما هم همینطور. آیا یک درک و

تقاهمی دارد ایجاد می شود ؟
: ما درعراق به صورت مشورتی به عراق کمک می کنیم نه نظامی . ما دو رویکرد متفاوت در مورد عراق با آمریکا داریم . اعتقاد
داریم مبارزه با داعش توسط مردم عراق امکانپذیراست و باید به مردم و ارتش عراق برای مبارزه با داعش کمک شود . اعتقاد
نداریم حملات هوایی می تواند این مشکل را حل کند، لذا اعتقاد نداریم سیاست دوگانه در عراق و سوریه می تواند راهکار
مبارزه با داعش باشد . آمریکا نمی تواند ادعا کند درعراق با داعش مبارزه می کندو در سوریه ارتش را که مهمترین سد علیه

داعش است ، مورد حمله قرار می دهد.
این تضاد در برخورد با داعش از سوی ائتلاف و آمریکا باعث شده است دو کشور توفیقی در مقابله با داعش نداشته باشند.

من فکر می کنم کشورهایی هستند که داعش را یک خطر جدی و خیالی تصور می کنند و از این هیولا برای اهداف خیالی شان
استفاده می کنند ولی این هیولای خیالی مزاحم خود آنها هم خواهد شد.

دولت ایران تصمیم گرفته در خصوص جریان گاز ترکیه فعال باشد و در این پروژه سهیم شود چطور ؟
: پیشنهادهایی شده است ولی ما به دنبال همکاری با همه کشورها خصوصا روسیه برای انتقال انرژی به صورت امن هستیم.

ما با سیاست امروز که علیه روسیه در این منطقه اعمال می شود مخالف هستیم و اعلام کردیم که این گرایش ها برای امنیت
منطقه و بین الملل ضرر دارد. زمینه های همکاری برای تامین انرژی وجود دارد.

به عنوان کشور صادر کننده گاز ، دو کشور همکاری خوبی دارند . آماده هستیم این همکاریها را گسترش دهیم . ایران در نظر
دارد که گاز خودش را صادر کند. ما هنوز به طور جدی وارد نشدیم . ما به ترکیه گاز صادر می کنیم و گفتگو برای افزایش

صادرات گاز به این کشور در جریان است.
برخی در خصوص انزوای ایران و توصیه به 1+ 5 برای سخت کردن موضعشان در گفتگو ها صحبت هایی می کنند . شما

چطور می توانید با اظهارات خود آنها را متقاعد و آرام کنید؟
: ایران منزوی نیست. ما رئیس جنبش عدم تعهد هستیم که یک سوم ملتهای جهان عضو آن هستند . ما به دنبال حل
مشکلی هستیم که ادعا می کردند برای منطقه خطر ایجاد می کند. البته برنامه هسته ای ما صلح آمیز است و هیچ خطر و
تهدیدی نیست. به نظر می رسد تعدادی از کنشگران در منطقه ما نیاز به بحران دارند تا سیاست خودشان خصوصا سیاست

هایشان علیه مردم فلسطین را دنبال کنند. اگر نیاز به بحران دارند، حل بحران به آنها کمکی نمی کند.
ادامه رایزنیهای هستهای در وین

دراین حال ،سومین روز مذاکرات ایران و 1+5 در وین، دیروزبا مذاکرات کارشناسی هیاتهای دو طرف انجام شد.این مذاکرات
در سطح معاونان و کارشناسان از روز پنج شنبه در وین آغاز شده است.

محمد جواد ظریف در حاشیه نشست وزرای خارجه سازمان همکاری شانگهای در گفتگو با المنار در پاسخ به این سئوال که آیا
تصور میکند مذاکرات هستهای در مهلت مقرر به یک نتیجه مثبت نهایی دست پیدا خواهد کرد؟ گفت: ما برای همه مسائل
موجود راه حلی یافته ایم و اکنون در مرحله نگارش این توافق هستیم. به نظر من همیشه راهکاری برای نگارش توافق در باره
مسائل فنی هستهای پیدا میشود، اما آنچه که حصول پیشرفت در نگارش توافق را با مشکل مواجه میکند زیاده خواهیها یا

همان تلاش برای طرح مسائل جدید است.
تاکید بر پایبندی ایران به تعهداتش

دراین حال سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا گفت: ایران در عمل نشان داده است که میتواند ذخایر اورانیوم با غنای پایین
خود را تبدیل کند و این کار را تاکنون انجام داده است.به گزارش ایسنا، ماری هارف، درنشست خبری خود بار دیگر به سئوالات
خبرنگاران درباره ادعای اخیر یک روزنامه آمریکایی مبنی بر افزایش 20درصدی ذخیره اورانیوم غنی شده ایران پاسخ داد و
گفت: ایران در بازه زمانی بعد از برنامه اقدام مشترک و تا اولین تمدید این مذاکرات مقادیر لازم از ذخایر اورانیوم دارای غنای
پایین خود را (LEU) از حالت هگزافلوراید اورانیوم به یک ماده شیمیایی دیگر تبدیل کرده است.سخنگوی وزارت امور خارجه
آمریکا ادامه داد: استفاده از این شکل شیمیایی اورانیوم برای گریز هستهای بسیار سختتر است. همچنین کارشناسان ما پیش
بینی میکنند که ایران برای تبدیل هگزافلوراید اورانیوم تولید شده اضافی در مدت زمان دومین تمدید مذاکرات مشکلی
نخواهد داشت.هارف تاکید کرد: ایران پیش از این دو بار این کار را انجام داده و آژانس بینالمللی انرژی اتمی بر این پروسه
نظارت داشته است . آنها به لحاظ فنی میدانند که چطور باید این کار را انجام دهند و ما هم با آنها درباره این که چگونه

میخواهند این کار را انجام دهند گفتگو کردهایم.
وی یاد آور شد: بنابراین مسالهای نیست که ما به حرف آنها اعتماد میکنیم. ما عمل آنها را دیدهایم ،به علاوه این که اگر آنها
این کار را انجام ندهند، مشکل ایجاد خواهد شد.هارف تصریح کرد: سئوال فنی دیگری که وجود دارد این که ایران باید در طول
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پروسه اجرای برنامه جامع اقدام مشترک ذخیره اورانیوم خود را تا 300 کیلوگرم کاهش دهد و ما اکنون درباره این که چطور
میخواهند این کار را انجام دهند رایزنی میکنیم. راههای زیادی وجود دارد که میتوانند این کار را انجام دهند. میتوانند آن را

از کشور خارج کنند یا در بازار آزاد بفروشند.
این سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا ادامه داد: از طرف دیگر دلیل این که ذخیره اورانیوم ایران افزایش یا کاهش مییابد
این است که آنها اجازه غنی سازی اورانیوم را دارند، اما طبق برنامه اقدام مشترک باید آن را تبدیل کنند که نشان دادند قادر به
انجام آن هستند.هارف در ادامه هدف از ضربالاجل 30 ژوئن را حصول یک توافق جامع دانست و گفت که ذخیره اورانیوم
ایران تا آن روز باید 7 هزار و 650 کیلوگرم باشد.وی بار دیگر تاکید کرد: ایران به تعهدات خود عمل کرده است و به این کار
ادامه میدهد همانگونه که ما و دیگر همپیمانانمان در گروه 1+5 به برنامه اقدام مشترک پایبند بودهایم. مسالهای که اکنون
روی آن کار میکنیم برگرداندن توافقات انجام شده به یک توافق جامع با ضمیمههای آن است.وی همچنین درباره همکاری
آمریکا با رژیم صهیونیستی در خصوص مذاکرات هستهای با ایران گفت: ما بارها مکالمات و رایزنیهایی را با اسرائیلیها در
این زمینه داشتهایم که هم در سطح سیاسی، هم در سطح فنی و در سطح اطلاعاتی بوده است ،بنابراین این رایزنیها ادامه

خواهد داشت.
روزنامه نیویورک تایمز اواسط هفته گذشته در گزارشی مدعی شد بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی گزارش دادند که میزان
ذخیره اورانیوم با غنای 5 درصد ایران طی 18 ماه اجرای توافق اولیه ژنو حدود 20 درصد افزایش داشته است.این در حالی
است که آژانس پیش از این در گزارشات خود بارها تائید کرده است که ایران به تعهدات خود طبق برنامه اقدام مشترک که در
نوامبر 2013 با گروه 1+5 بر سر آن توافق رسید عمل میکند.آلن ایر دیگرسخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا هم گفت که
مذاکرات هستهای ایران و گروه 1+5 وارد مرحله بسیار حساسی شده است.سخنگوی فارسی زبان وزارت امور خارجه آمریکا در
گفتگو با خبرگزاری ترند در خصوص روند مذاکرات هستهای بیان کرد: اکنون وارد مرحله فوق حساس مذاکرات شدهایم. وندی
شرمن معاون وزیر خارجه همراه با بعضی اعضای تیم مذاکره کننده به وین رفتهاند تا قبل از مهلت مقرر، یعنی پایان ژوئن، کار

تدوین توافق نهایی و ضمائم مربوطه تکمیل شود.
ایر در واکنش به اظهارات وزیر امور خارجه ایران مبنی بر اینکه اجازه بازدید از تاسیسات نظامی و مصاحبه با دانشمندان
هستهای ایران داده نمی شود، گفت: موضع آمریکا این است که مذاکرات صرفا داخل اتاق مذاکرات انجام شود و نه در
رسانهها. اما به طور کلی اصل راستیآزمایی در توافق نهایی حیاتی است و امیدواریم که سازوکاری در این زمینه پیدا شود که از
سوی تمام طرفها مورد پذیرش قرار گیرد.این سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا درباره مسائل حل نشده میان ایران و شش
قدرت جهانی تصریح کرد: من درباره جزئیات مسائل مهم باقی مانده اظهار نظر نمی کنم. اما بر کسی پوشیده نیست که حل
موضوعاتی مانند زمان بندی لغو تحریم ها، شفافیت و دسترسی در جهت راستی آزمایی برای رسیدن به توافق نهایی ضروری
محسوب می شود.وی در پاسخ به سئوالی درباره امکان تمدید مذاکرات هستهای گفت: به هیچ وجه در فکر تمدید زمان تعیین
شده برای رسیدن به توافق با ایران نیستیم. ما روی سیام ژوئن به عنوان آخرین مهلت تمرکز کردهایم و اگر با جدیت و حسن
نیت کار کنیم، میتوانیم قبل از آن به توافق برسیم. دراین چارچوب،وزیر خارجه روسیه میگوید نتیجه دیدار سه جانبه مسکو با
وزرای خارجه ایران و چین توافق هر سه طرف بر سر این بوده که بار مذاکرات هستهای بین ایران و گروه ۱+۵ را نباید با

مطالبات اضافی در دقیقه ۹۰ سنگین کرد.
۲۰ صفحه متن توافق نهایی با ۴۰ تا ۵۰ صفحه ضمیمه

تا ۵۰ صفحه مجموعه ضمائم آن است که از 20 صفحه متن اصلی داردو حدود 40  نهایی بیش  توافق  عراقچی گفت: 
قسمتهای مختلف این متن و ضمائم آن هنوز در پرانتز قراردارد.

به گزارش فارس، عضو ارشد تیم مذاکره کننده هستهای پیش از ترک وین گفت: دربعضی موارد مورد اختلاف وجوددارد، ولی
کار پیش میرود، اما خیلی کند و آهسته .بنای ما در این مذاکرات بر بی اعتمادی است. ما به هیچ وجه به طرف مقابل اعتماد
نداریم، طرف مقابل هم اعتماد ندارد و لذا همه ترتیبات در توافق به گونهای خواهد بود که هر طرف اگر احساس کند که طرف

مقابل دارد تعهدات را نقض میکند، بتواند برگردد و دوباره آنچه را که قبل از توافق وجود داشته اجرا بکند.
عراقچی افزود: مذاکرات تا دهم تیر حتما ادامه خوهد داشت.
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